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Poprvé přišel Pán Ježíš na tento svět jako malé děťátko. Podruhé přijde jako 

mocný vládce a soudce světa. To on je tím Synem člověka, kterého jednou 

spatříme přicházet v oblaku s mocí a velkou slávou. Ve svém vidění tak Pána 

Ježíše spatřil už prorok Daniel (Da 7,13-14). Příchod Syna člověka budou 

ohlašovat znamení, jakési předzvěsti konce světa. Pán Ježíš tu mluví o znameních 

na slunci, měsíci a hvězdách. Mluví o tom, že mocnosti nebeské, tedy zřejmě 

nebeská tělesa, se zachvějí. O těchto úkazech ve spojení s Božími soudy mluvili 

už starozákonní proroci, jako například Izajáš (Iz 13,10.13). Znamení na slunci, 

měsíci a hvězdách se mají projevit zejména tak, že tyto nebeské objekty nebudou 

svítit. V této souvislosti je jistě významné, že když Pán Ježíš visel na kříži, kolem 

poledne nastala v zemi tma, protože se zatmělo slunce (L 23,44). Otřesení nebem 

si můžeme představit tak, že nebeská tělesa se pohnou ze svých míst. Tomu by 

mohly odpovídat problémy s mořem, které tu Pán Ježíš naznačuje. Kdyby se prý 

nějaké další vesmírné těleso přiblížilo k naší planetě (nemuselo by do ní nutně 

narazit), mohlo by snadno způsobit, že by se Země na své ose naklonila o několik 

dalších stupňů. Tato změna by měla mimo jiné výrazný dopad na chování oceánů. 

Lze si představit, že by se jejich vody přehnaly přes kontinenty a rozsáhlé oblasti 

by zůstaly pod hladinou moře. Na předzvěsti příchodu Krista můžeme reagovat 

dvěma způsoby. Závisí to na tom, jaký vztah k němu máme. Pokud ho vlastně 

neznáme, budeme reagovat jako běžní lidé. Zmocní se nás tíseň a zmatek. 

Budeme umírat strachem z předtuchy, co se bude s naším světem dít. Jsme-li však 

učedníky Pána Ježíše, můžeme se napřímit a pozvednout hlavy v naději na setkání 

s ním. V naději na konečné vysvobození ze všeho trápení, zla, hříchu. Víme totiž, 

že tyto katastrofické události ohlašují nastolení nového spravedlivého světa, který 

nám Bůh slíbil (2P 3,13). Jako učedníci Ježíše Krista tak můžeme mít naději i 

tehdy, když “svět kolem se hroutí”. 

Řada událostí ve světě je pro nás signálem, že se blíží Boží království, tedy 

konečné naplnění všeho toho, co Boží království obnáší. Nastane nový stav věcí, 

kdy se Dobro v osobě Pána Ježíše ujme vlády nad světem. Když se stromy 

začínají zelenat, můžeme podle toho usoudit, že nastává jaro a blíží se léto. A 

stejně tak můžeme podle určitých událostí a úkazů ve světě usoudit, že se blíží 

příchod Syna člověka. Pán Ježíš mluvil i o jiných předzvěstech svého příchodu, 

než jsou nebeská znamení. Jsou to rovněž války, zemětřesení, hlad, mor, a také 

pronásledování učedníků Ježíše Krista (L 21,10-12). Těchto znamení doby 

bychom si měli dobře všímat. I když samy o sobě působí tyto události děsivě, 

prostřednictvím víry v Krista nám mohou dodávat naději, že nastolení Boží říše 

dobra se blíží. Ve verši 32 Pán Ježíš svým učedníkům s velkým důrazem tvrdí, 

že toto pokolení, tedy zřejmě generace jejich současníků, nepomine, dokud se 

všechny ty věci nestanou. Tato slova mohou na první poslech působit tak, že se 
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Ježíš zmýlil. Vždyť už přešlo mnoho generací a konec světa stále nenastává. 

Nabízí se také otázka, v jakém smyslu tu Ježíš používá slovo “pokolení” (Ř. 

GENEA - rod, pokolení, generace). Existuje například vysvětlení, že Ježíš zde 

tímto slovem myslel židovský národ. Při čtení tohoto oddílu Bible a jeho kontextu 

(viz L 21,5-36) je však třeba mít na paměti, že Ježíš zde mluví o dvou událostech 

zároveň. Mluví jednak o zničení Jeruzaléma a chrámu Římany v roce 70 n. l., a 

jednak o konci světa, o svém druhém příchodu. Generace současníků jeho prvních 

učedníků se sice za svého života nedočkala slavného návratu Krista. Dočkala se 

však obležení Jeruzaléma Římany a posléze také zkázy chrámu. A právě v tomto 

smyslu to zde patrně Ježíš mínil. My a naši současníci se možná také nedočkáme 

přímo konce světa. Můžeme se však docela dobře dočkat jiných světodějných 

událostí. Událostí, díky nimž nezůstane z dosavadního uspořádání světa a možná 

i z řady církevních institucí “kámen na kameni” (sr. L 21,5-6). Vírou v Krista 

však můžeme i v takových událostech vidět znamení blízkosti Božího království. 

Jako Kristovi učedníci máme dávat pozor sami na sebe, aby nás soudný 

den nezaskočil jako past. Máme si dávat pozor na to, aby naše srdce nebyla 

zatížena. Srdce člověka je v Bibli považováno za centrum jeho vědomí, myšlení 

a vůle. A je důležité, abychom ve svém vnímání, myšlení a rozhodování nebyli 

otupělí. Například v důsledku kocoviny (význam slova KRAIPALÉ ve verši 34; 

BKR: “obžerstvím”; ČEP: “nestřídmostí”) a opilství. Jiným příkladem zatížení 

srdce je (nepochybně přehnaná) starost o živobytí. My lidé můžeme upadnout do 

dvou krajností. Buď chceme zapomenout na své problémy, nechceme nic řešit, a 

tak se třeba opijeme, abychom zapomněli. Nebo se necháme starostmi o své 

živobytí pohltit natolik, že už skoro ničemu jinému nedokážeme věnovat 

pozornost. Ježíš nás vede  k tomu, abychom si dali pozor na obojí. A nabádá nás, 

abychom byli bdělí. Projevem naší bdělosti je, že se modlíme. Prosíme, abychom 

mohli uniknout všemu tomu, co se v soudný den bude dít. Abychom před Pánem 

Ježíšem mohli obstát jako ti, kdo se věrně drželi jeho a jeho cesty. Ať už se 

dožijeme konce světa, nebo konce světa, jak jsme ho dosud znali,  či konce svého 

pozemského života. Udržování kontaktu s Bohem prostřednictvím modlitby je 

nepochybně zdravou protiváhou jak k opilství, tak k přezaměstnanosti. 

 

Příchodu Pána Ježíše budou předcházet znamení, která vyvolají velký strach u 

všech obyvatel světa. Ovšem s výjimkou učedníků Pána Ježíše, kterým tato 

znamení ohlašují blízkost konečného vysvobození. Jako učedníci Ježíše Krista 

můžeme sledovat události ve světě a vidět v nich signály toho, že se blíží nastolení 

Božího království. Chceme-li, aby nás soudný den nezaskočil, vyhýbejme se 

zatížení opilstvím, nebo přehnanými starostmi o své živobytí. Místo toho se raději 

modleme, abychom v soudný den mohli obstát. 


